
La ce se 
gândeste actorul 

A � V cand merge pe Luna 
P ETER ZADEK este un regizor german de notorietate mondială. A debutat În Anglia, unde a lucrat imediat după 

război. A venit În Germania la sfârşitul anilor '50 şi a fost director la teatrul din Bochum (1972-7975), apoi la 
Hamburg (1985-7989). Provocator şi contestatar În tinerete, Zadek izbuteşte să-şi păstreze aceste caracteristici şi la 

vârsta concluziilor. Din lunga convorbire (publicată În nr. 60 al revistei "Alternatives theâtrales'? cu OLIVIER ORTOLANI, 
"dramaturg" la Teatrul Naţional din Luxemburg şi membru al comitetului de redacţie al revistei, reproducem un Întins frag
ment, important pentru definirea valorilor perene ale artei spectacolului. 
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Olivier Ort o l a n i: Cum aţi defi n i  
astăzi meseria de reg izor? 
Peter Zadek: Am considerat d intot
deauna că relaţia cu actorul este 
esenţială în acea stă meserie. Pentru 
m ine a sta ş i  înseam n ă  regia :  zece 
a ctori ş i  cu mine.  Restu l, scenografia, 
costumele, l u m i n i le,  m uzica joacă u n  
rol complementar. A c u m  a m  chef să 
m o ntez Hamlet, cu care să fac u n  
turneu la Strasbou rg,  Viena, Berl i n .  fn 
capu l  meu, în  a cest Ham let nu joacă 
decât c inc isprezece actori. E s inguru l  
lucru i nteresant pentru mine acum: 
să lucrez ş i  să pornesc la d ru m  cu  
actor i  i t i neranţ i .  D a r  es te  u n  ţel 
extrem de  greu de  at ins:  cum să-i 
convingi  pe actori i-vedetă, cu  care 
a m  lucrat pr in a n i i  '70, să o ia d i n  loc 
ş i  să tră iască împreu nă?  Există o 
ca rte m i n u nată scrisă de lvor Brown, 
un critic eng lez, foarte bun, dar con
venţional ,  unde este descris t ra iu l  
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trupei  l u i  Shakespeare. Este una  d in
tre cărţ i le mele p referate, o citesc 
foarte des ş i  m i-a servit ca  model. La 
fel, şi c a rtea l u i  C l u r m a n  despre 
Group Theatre, u nde· descr ie c u m, în 
ani i  '30, u n  grup de actor i  şi de  regi
zori, ca Odets, Kazan şi Strasberg, 
d uceau un fel de viaţă de fam i l ie, 
real izând ş i  spectacole inc ita nte, aşa 
ca  Băiatul de aur .  Majoritatea regi
zori lor expl ică prea m ult ş i  vor să 
obţină p rea m ulte răspunsuri .  M ie, 
d i mpotrivă, îmi place să pun între
bări. Nu mă consider fi losof sau me
d ic, n u  s u nt o persoană care a re de 
emis mesaje. Ca spectator refuz ex
pozeuri le a ltora. l ată de ce găsesc că 
Mahagon ny - repet acum piesa pen
tru festivalu l  de  l a  Salzburg - este un 
text s impatic:  este o piesă p l ină de 
contradicţ i i  şi  fără n ic i  un mesaj. Dar 
pune întrebări valabi le pentru soci
etatea noastră. 

Ce aşteptaţi de la un actor? 
Primul lucru important în relaţia mea 
cu un  actor este capacitatea lui  de a-mi 
stim u la i maginaţia. fmi dau seama de 
asta din primele c l ipe. Şi nu  are le
gătură cu talentul. Este o p retenţie 
egocentrică, dar a sta e. La un  actor, 
esenţial  este curaju l  şi i mprudenţa 
faţă de propria persoană.  Să fie gata 
să folosească tot ce gseşte în el  ca  
mater ia l  ş i  să o facă fa ră n i c i  o 
reţ in e re.  Ceea ce p resup u n e, evi
dent, o a n u m e  doză de exh ibitio
n i s m, dar m eseria de  actor este pen
tru exh ibiţ ion işti .  El trebuie să a ibă o 
imag in aţ ie foarte extinsă, cu totul 
d iferită de  cea necesară scri itoru lu i, 
permiţându-i să se identifice cu per
sonajele ş i  even imentele reprezen
tate. De exemplu,  e l  trebu ie  să-şi 
poată imag ina  că în timp ce merge 
pe L u n ă  se g â n d este com plex ş i  
d i ferenţiat l a  Proust. Ş i  nu  trebuie să  
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se vadă efortu l .  Wi ldgru ber este, în 
acest sens,  într-adevăr exem p la r, 
deoarece, dacă îi spun să-şi imag i
neze că este o fetiţă s lăbuţă de opt 
an i, e a bsolut  capabi l  să o facă, fară 
să ţină seama că el  a re d imensiun i le 
unu i  ur iaş.  Apoi ,  a ctorul trebuie să 
fie gata să-mi permită să lucrez cu  
imag i naţ ia l u i  şi să o fixez. Ceea ce  
este ce l  ma i  d ifici l .  C red că m u ltor 
regizori le este frică de  u n  actor ca 
Wi ldgruber, pentru că a re o i magi
naţie enormă, debordantă. În faţa l u i, 
regizori i  se s imt  într-o poziţ ie de 
inferioritate, având sentimentul  că 
actoru l  face luc ru r i  extraord i n a re 
care îl duc  undeva unde el ,  regizorul ,  
n u  a re acces, şi a poi,  când vrea ca 
acto'rul să recreeze momentul ,  nu e 
în stare n ic i  să-I descrie şi c u  atât ma i  
p uţ in  să- I  fixeze. Pe deasup ra ,  
Wi ldgruber  a re u n  c re ie r  fun cţio
nând ca u n  ord inator foarte sofisti
cat. Asta înseamnă că poţi l ucra cu el  
într-o man ieră extrem de detal iată: 
t imp de o săptamâna  o să pmducă 
patru sute de vers iun i  a le  aceleiaşi  
scene şi ,  dacă ma i  târziu doreşti să ai  
o part icu lă  din ceea ce a făcut  acum 
patru săptam â n i, este în stare să şi-o 
a mintească p recis .  Şi nu o va repeta 
pur şi s implu ,  o va reproduce, o va 
retrăi şi o va pune în relaţie cu tot 
ceea ce se întâmp lă  în juru l  lui ş i  în 
întreaga piesă. Mai contează, apoi ,  
ca un actor să f ie capabi l  să s impl i 
fice lucrur i le  foarte complexe fără a 

deveni s imp l i st. De exem p l u, Gert 
Voss posedă acest ta lent extraordi
nar. Cu  el  mă pot aventura în cele 
mai comp lexe procese, dar versiunea 
fina lă va fi s i m plă - fără să fie stupidă 
- ,  l im pede pentru orice s pectator. 

Ce d etestaţi  cel m a i  m u l t  la un 
actor? 
N u - m i  face p l ăcere să l u c rez c u  
actori i  d istructivi ,  cei ce îsi demo
lează a nt u raju l ,  pe m ine, piesa,  pu
b l i c u l .  N u - m i  p lace să l uc rez cu  
actor i i  a g res iv i .  Aş  v rea  ca  mij loa
cele pr in  care mă  întâ lnesc c u  pu
bl icul ,  pr in  intermed iu l  a ctor i lor, să 
f ie n i şte m ij loace a m icale,  n u  a gre
sive. Când a m  lucrat la Bremen, de 
exe mplu ,  actori i  mei aveau o agre
s ivitate destul de pronunţată. Dar, 
pe măsură ce l ucram tot mai mu l t  
Shakespeare, spectacolele me le  erau 
din ce în ce ma i  puţ in a gresive. 
Ca ş i  Cehov, Shakespeare vorbeşte 
despre oameni  cu  o m a re d ragoste, 
a re o m a re vital itate si o m a re curio
zitate. Accesul p lena

'
r sau parţia l  la  

toate acestea a fost, în fond, dorinţa 
mea. 

Ream intindu-mi spectacolele dum
neavoastră, mi  se pare că vă stră
duiţi să ad uceţi actorul la stadiul  de 
copil, acolo unde prol iferează curi
ozitatea, imaginaţia, naivitatea, jo
cul şi puritatea. Departe de orice 
profesional ism. 

Nu ma i  şt iu c ine, dar  c ineva a spus 
odată că cele mai  bune spectacole 
skakespeariene au fost real izate de 
a matori .  M-a i nteresat d i ntotdeauna 
enorm Shakespeare jucat de  a ma
tori, tot  aşa c u m  orice t ip  de  v i rtuozi
tate m-a pl ict is it .  De aceea nu m i-a 
p lăcut  Visu l  unei n opţi de vară 
m ontat de Brook: actori i  eta lau o v i r
tuozitate a pa rţ inând de fapt circu lu i .  
Gert Voss, de  exemplu ,  este un v i r
tuoz a bsolut, el ştie să joace totul ,  
ştie să facă orice. Când lucrează cu 
m i ne, este d ispus  să u ite tot ce şt ie.  
Când am lucrat prima oară împre
ună,  n-a înţeles deloc ce doream de 
la el. Dar încetul cu încetu l  a început 
să fie i nteresat de  l at u ra copi lăroasă. 
Toţi actori i  consideraţi  de  m i ne for
midab i l i  au această l at u ră infanti lă .  
Îmi  aduc a m i nte, de  exemplu ,  cum,  
într-un recital la  Teatru l  Pa l lad ium, 
Danny Kaye s-a aşezat l a  un moment 
dat pe rampă,  a scos d in  buzunar o 
cutie de ch ibrituri pe care a aruncat-o 
cuiva d in  pr imu l  rând ş i  acela i-a 
aruncat-o înapoi .  A făcut  a sta t i m p  
de  c inc i  m i nute: a runca  cut i a  d e  
ch ibritur i ,  o p rindea, o a runca iarăş i  
ş i  o pr indea d in  nou.  N u  şt iu  să spun 
de ce ,  da r  a m  fost extrem de tu lbu
rat,  l a  fel ca şi a lţ i  s pectatori, veniţi  
să vadă un v i rtuoz. Sau când, în 
Oedip, Laurence Olivier descoperă 
că s-a cu lcat  c u  mama l u i  şi începe să 
plângă.  A m  u itat întregu l  spectacol, 
dar aud ţipătul l u i .  E ra ca un copi l  
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lovit care plânge.  Acest a spect este, 
evident, mu l t  mai pronunţat la Sha
kespeare, deoarece în teatrul e l isa
betan raportur i le  d i ntre actor şi pu
bl ic erau de o m a re s impl itate. Se 
spunea ceea ce se gândea şi a sta se 
şi înţelegea; de a se menea, se vorbea 
foa rte repede, pract ic  nu ex istau 
m o mente d e  g â n d ire.  Ha mlet nu 
d u ra ma i  mu l t  de  tre i  ore .  Lucru g reu 
de  i m ag inat a stăzi .  N u  era t imp pen
tru marile jocuri ps ihologice . . .  Eu în
cerc mereu sa leg l ucruri  i reconci l ia
bi le:  s i mpl itatea e l i sabet a n i l o r  cu 
psihologia din Ibsen sau Cehov; nu 
te poţi preface că n u  le-ai  f i  trăit .  
Există prea puţ in i  a ctori capabi l i  să 
g â ndească ş i  să s i m tă ,  a lternând  
rapid aceste două  d imens iun i  în aşa 
fel încât să l e  reconc i l i eze. Wi ld
g ruber ş i  Voss reuşesc, fiecare în 
felu l  său.  Actori i  din fosta Republică 
Democrată Germană şti u de a se me
nea c u m  se face, dar o fac a rt ific ia l .  Ei 
au învaţat să producă tot atâtea rup
tur i  ca şi m ari i  actori pomeniţ i  înain
te, cu s ingura d iferenţă că treceri le 
lor provin din a rtă, din structură şi 
sunt absolut  l ips ite de  interes. La un 
actor din RDG trebuia să existe o 
"concepţ ie" teoretică justă, ia r  legă
tura cu viata i nterioară a actorulu i  
e ra  absolut 

"
secundară, în t imp ce la 

u n  actor ca Gert Voss există întot
deauna o bază psiholog ică, un punct 
de  plecare pentru o frază, u n  gând 
sau un sentiment.  

Aţi lucrat cu actori germani, fran
cezi şi englez i .  Se poate vorbi 
despre un specific naţional a l  acto
rului? 
Evident.  Diferenţa d intre u n  actor 
din RDG şi unul din Germania Occi
denta lă  nu se p u n e  în termen i i  
nat ional ităti i ,  c i  a i  educatiei .  Cred că, 
într-u n a  sau d o u ă  g eneraţ i i ,  d i n  
a m estecul acestor d o u ă  categori i  o 
să a pa ră o a treia categorie de actori; 
în cele d i n  urmă, ca l ităţi le analit ice 
a le  actorilor din RDG a r  putea avea 
efecte pozitive. În ceea ce priveşte 
experienţa m ea pariziană - cu  Mă
sură pentru măsură, în  1 98 1  -, tre
buie să spun că a m  avut d ificu ltăţi 
enorme cu  a ctori i  francezi, pe care îi  
găsesc a rt ific ia l i  ş i  retorici .  l sabelle 
H uppert era s ingura d iferită, f i indcă 
venea din cinema. Această nostimă 
m anieră de gând i re l i terară ş i  teatra
lă a actori lor francezi, cu  r id icări  de 
ton l a  sfâ rs itul  fiecărei fraze, îmi  este 
cu totu l stră ină .  La actori i  d in  Ger
man ia Occidentală,  cu care am lucrat 
cel  m a i  m ult, există o mult ime de 
probleme, d a r  cel m a i  mu l t  m ă  
interesează l a  e i  caracterul l o r  intro
vertit. Găsesc a sta absolut  m i nunat .  
Actorul  german preferă reprezenta
ţ i i lor  repet iţ i i le .  Actorul  eng lez se 
p l ict iseşte la repetiţ i i  ş i  n u  înţelege 
de  ce, d u pă trei săptămân i  de repe
tiţ i i ,  nu a re loc premiera .  în autobio
g rafia lu i ,  ,.Lanterna magică", lngmar  
Bergman povesteşte c u m, în t impu l  
repetiţi i l o r  c u  actor i i  e n g l ez i  l a  
Hedda Gabler, d u pă trei săptămân i  
toată l umea considera treaba termi-
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nată si ,  când i-a întrebat c u m  de e 
posibil ,  Laurence O l ivier i-a răspuns 
că actori i  doresc să joace în faţa pu
bl icu lu i  şi, când sunt în  faţa publicu
l u i, vor să lucreze cu  el .  

Aţi spus odată că, într-un anumit 
moment a l  activităţii dumneavoas
tră teatrale, actorii bătrân i  (ca O. E. 
Haase,  Hans Mahnke, Gtinther 
Lunders) v-au sedus într-un fel spe
cial. 
Teatrul  este- în cea mai m a re parte a 
sa - făc ut d i n  proiecţ i i .  A fost o 
perioadă - la începutul  an i lor  '70 -
c â n d  îm i  proiecta m propr ia  mea 
bătrânete. A m  montat atunc i  Lear, 
Timpul gheţuri lor, Profesorul Unrat 
- toate, piese despre oameni  specia l i .  
N u  e ra cr iza vâ rstei m ij loci i ,  c i  u n  t ip 
de trăi re, nu fără legătu ră cu  faptul 
că tata a m u rit în 1 970. Atinsese o 
vâ rstă îna intată, era u n  om vesel şi 
pl in de viaţă ş i  î l  i ubeam foarte mult .  
Mama mea m u rise c u  zece an i  în 
urmă.  Păr int i i  mei  m u riseră, deve
nisem brusc un icu l  lor  moştenitor. 
Eram foa rte preocupat de  a cest 
lucru. La Bremen m i-a făcut  m u ltă 
plăcere lucru l  cu  un bătrân a ctor 
care se n umea Kăstner. N u  era un 
actor extraord inar, da r  mă  fascina 
faptul  că e ra bătrân.  Există o latură 
interesantă la actori i  în vârstă, fi indcă 
ei  ştiu că n-o să mai f ie mult t imp pe 
scenă şi îşi spun: "Dacă nu-mi d a u  
drumu l  a c u m a ,  n u  o s ă  ma i  a m  când 
să-mi  dau d r u m u l " .  Este u l t i m a  
şansă.  Ş i  a poi ,  cred c ă  eu a m  destul 
ta lent pentru a lucra cu  aceşti actori 
în asa fel încât e i  să se s imtă bine. 
M-am ocupat întotdeauna de ei  ş i  
i -am tratat ca  pe n işte domni  bătrân i .  
Pentru  că ce l  m a i  des a u  fost trataţi 
în special  în teatru l german - într-un 
fel g rosolan şi l ips it  de respect. E 
usor  să-ti dai seam a  că bătrânu l  
Shylock � Hans  Mahnke - era o pro
iecţie a eu lu i  meu .  

Vi s - a  reproşat adesea c ă  exploataţi 
ma rote le, capric i i l e  şi bizareri i l e  
actorilor cu c a r e  lucraţi  ş i  c ă  le  
expuneţi într-o manieră indiscretă. 
Eu am mai curând impresia că vă 
i nteresează "nebuni i le" ş i  mani i le 
actori lor nu pentru a-i dezgoli  şi 
pentru a-i r idicul iza, ci, di mpotrivă, 
pentru a aju nge la nucleul i ndivi
dual ităţii lor, la ceea ce este mai 
personal. în spectacolele dumnea-. 
voastră, mulţi d i ntre actori par a-şi 
extrage forţa şi  energia tocmai  din 
ceea ce este neobişnuit ş i  i negal, ş i  
n u  d i n  ceea ce este conven a b i l, 
adică din convenţi ile bunului-gust. 
Da, e adevărat. În an i i  '60, poate că 
i-am exploatat puţin,  dar nu inten
ţ ionat, !Tia i  degrabă din cauza stân
găcie i .  I n  an i i  '70 am procedat con
form descrieri i  d u mneavoastră; tru
pa din Bochu m  era un ansamblu de 
scrântiţi: cei ma i  extravaganţi inş i  de 
pe pământ s-au adunat la Bochum.  
I n  fiecare zi m a i  a pă rea u n  t ip bizar, 
cu păr verde, c u  ine l  în nas sau a ltce
va, declarând :  trebuie să rămân, tre
bu ie  să l u c rez a i c i .  O asemenea 

s i tuaţ ie  provoacă ş i  dezavantaje: 
d u pă o vreme n u  se mai poate face 
n i m ic n o rmal .  Di n totdeau n a  i -am 
i ubit pe oameni i  extravaganţi şi pe 
m a rg ina l i .  Cel m a i  m ult î i  detest pe 
m ic i i -burg hezi med iocr i  ş i  teatru l  
m ic-burghez. N u  sunt de loc a muzat 
c â n d  U n c h i ul Vanea începe să 
semene cu  u n  functionar de bancă 
din Hamburg. 

· 

Se spune ca repetaţi într-un mod 
haotic. N u  apare astfel primejdi a  ca 
u n  actor fragil  să piardă controlul 
situaţiei şi, din această cauză, să 
i ntre într-o criză? 
Da, se întâm plă destul de des. Când 
este vorba despre un actor tânăr, n u-i 
o nenorocire, dar când este vorba 
despre un actor în vâ rstă, devine d ifi
c i l ,  deoarece eu le cer să abandoneze 
vechea mă iestrie. Vanitatea lor e în 
suferinţă, sunt obl igaţi să se pună 
sub semnu l  întrebări i ,  deoarece, da
că ceea ce le cer  eu este corect, ceea 
ce au făcut  ei  până acum este fa ls .  
într-un anume sens,. aceeaşi  este ş i  
relaţia cu  publ icu l .  In spectacolele 
mele demonstrez convingător c u m  
este l umea ş i ,  dacă eu a m  dreptate, 
atunc i  spectator i i  g reşesc, pentru că 
ei  au crezut m ult t imp că lumea e a lt
fel .  De exe mplu,  spectator i i  pretind 
adesea că nu-l  "aud" pe câte unu l  
d intre actor i i  me i .  Pe vremur i  era 
U l r ich Wi ldgruber, acum e Angela  
Winkler. Ei refuză să creadă că se 
poate vorbi atât de  normal cum o fac 
aceştia.  Spectator i i  sunt foarte sensi
bi l i  l a  tabuur i le  l imbaju lu i .  Când a m  
l ucrat pentru pr ima oară Neguţă
torul din Veneţia la  Burg theater d i n  
Viena, a m  adus-o pe Eva Mathes n u  
d o a r  ca  s ă  joace rol u l  Portiei, da r  
pent ru  a a răta  ş i  ce lor lalţi, p r in  
m a niera e i  d i rectă ş i  s impatică, c u m  
trebuie jucat .  Ş i  actori i ,  în specia l  
Gert Voss,  au fost foarte atenţ i .  De 
aceea era m i nunat cu  el  la Ber l iner 
Ensemble. Dar  a ic i  a fost ma i  d ific i l .  
Ch iar  dacă actori i  vedeau ce făcea ea 
s i  cum făcea, n-au  inteles-o cu 
adevărat. După ce repetaseră luni  de  
z i le, când  intrau în scenă un i i  d intre 
interpreţi se s imţeau pierduţi .  Erau 
obişnu iţi să a ibă o concepţie a rolu
l u i  care să poată fi notată şi învăţată 
pe d inafară. Ş i  asta nu mai exista. 
Intrau în scenă, trebu iau să înceapă 
şi n u  ştia u  cum.  ( . . . ) 
Ce credeţi că este cel mai  şocant în 
montările dum neavoastră? 
Cred că viz iunea mea despre l ume, o 
l ume mereu în sch imbare, d inamică, 
d ific i l  de  fixat, ana rh i că.  S ingu ra va
l o a re d i n  spectacole le mele este 
respectu l  faţă de  fi i nţele u mane ş i  
faţă de a utentic itatea u mană.  Nu-mi  
p lac  oameni i  fa lş i  şi m incinoşi i .  Pun  
tot  t impu l  sub semnu l  întrebăr i i  val
or i le burg heze. Dar  a sta n u  se obţine 
expun â n d  popou l  gol al  u n e i  
doamne. 
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